
Zápis ze schůze Ústavu slavistiky FF MU 
konané dne 15. 5. 2023 v učebně A31 v 16:00 hodin 

 
 

Přítomni:  Agapova, Barna Krawczyk, Buchtová, Bumbálková, Gazda, Juříčková, Kalina, Kosi, 

Krejčí, Krejčová, Kudrjavceva Malenová, Madecki, Michálek, Pilch, Pospíšil, 

Przybylski, Reutová, Stehlík, Stehlíková, Šaur, Ševečková, Špačková, Štěpánek, 

Toncrová, Zaňko, Zolina 

Omluveni:  Berger, Dohnal, Zvyniatskovskyi 

Hosté:   Hrabětová 

 

 

 

Program schůze: 

 

1. Financování ústavu – rozpočet. Postoje vedení fakulty a AS FF MU k postavení filozofických 
fakult a finančního ohodnocení akademiků.  

1a. Počet přihlášených uchazečů o bc. studium a dodatečné přijímací zkoušky v září.  

2. Doktorské studium, noví posluchači, možnosti přijímat více doktorandů pro nehabilitované. 

3. Tzv. velké hodnocení po pěti letech akreditace. 

3a. Změny ve vydávání ústavních časopisů a nová podoba časopisu Opera Slavica. 

4. Rekapitulace změn v předmětové struktuře programů. 

5. Jednání o odborné profilaci ústavu.  

6. Nabídka publikací ústavu k rozebrání.  

6a. Sklad knih v suterénu a jeho využívání 

7. Nákup knih pro ÚK FF.  

8. Specifický výzkum minulý a aktuální. 

9. Spolupráce s partnerskými katedrami v Praze a Olomouci v rámci projektu tzv. strategických 
jazyků (jde o významný zdroj financování ústavu a je nutno definitivně stanovit, jaké budou výstupy 
a garanty jednotlivých výstupů – naplánované akce viz příloha). 

10. Plánovaná produkce propagačních videí bakalářských programů. 

11. Přátelská diskuse při sklence vína a připraveném občerstvení.  

 
 

Úvod:  

Doc. Štěpánek zahájil schůzi a přivítal hosta, dr. Irenu Hrabětovou, bývalou pracovnici Ústavu 

slavistiky. 

Dále informoval pracovníky, že i v příštím semestru má Ústav slavistiky vždy v pondělí 

odpoledne vyhrazenu učebnu A31. V této době se také budou konat schůze ústavu. Termíny 

viz příloha. 

V neposlední řadě pak připomněl úspěšně realizované akce ústavu v jarním semestru 

(Kroatistická setkání, Slovinské dny, doktorandská a bulharistická konference) a poděkoval 

všem organizátorům za jejich přípravu. 

 
 
 



1. Doc. Štěpánek informoval o stavu rozpočtu pracoviště pro rok 2023 – finální rozpočet jsme 
prozatím neobdrželi, prostředky čerpáme pouze na mzdy a nejnutnější provozní náklady 
(telefony, kopírování, poštovné). Dále seznámil pracovníky s děním a stanovisky spojenými 
s postavením filozofických fakult a finančním ohodnocením akademiků. Mj. připomněl, že 
jednání Akademického senátu FF MU jsou veřejná, je tedy možné se jich zúčastnit. 
 
Pozn. vedoucího: Rozpočet již v mezidobí přišel. Je nižší než v roce 2022, v důsledku změny 
rozpočtových pravidel, nezapočítávání on-line konferencí a on-line přednášek zahraničních 
hostů. Na strategické jazyky jsme v roce 2023 dostali 770 000 Kč, což nutno k rozpočtu přičíst. 
Chybí granty. 

 

1a.  Garanti jednotlivých programů informovali o počtech přihlášených uchazečů o studium na 

Ústavu slavistiky:  

- Polská studia (dr. Madecki):  
o dostavilo se k přijímacím zkouškám: cca 50 
o vyhovělo: 38, resp. 37 
o lepší výsledky: většina 
o odhad přihlášených: 15 

- Ukrajinská studia (dr. Kalina): 
o podaných přihlášek: přes 60 
o hodně přihlášených se nedostavilo 
o vyhovělo: cca 27 (z toho cca 1/3 Ukrajinci) 

- Ruská studia (dr. Šaur): 
o rusistika zaznamenala v důsledku mezinárodních událostí propad (cca 56 %-ní 

pokles zájmu) 
o hlásí se 63 uchazečů (počet přihlášek je vyšší), podmínky splnilo 35 uchazečů 
o prominutí přijímacích zkoušek: 18 
o TSP: u ruskojazyčných často špatné výsledky 
o oborové zkoušky: v pořádku 

- Jihoslovanská a balkánská studia (doc. Krejčí): 
o přihlášených: 37-38 
o dostavilo se: cca 27-28 
o k přijetí nebylo navrženo: 5 
o odhad přihlášených: 15 

- Slavistika (magisterské studium) (doc. Štěpánek): 
o přijímací zkoušky teprve proběhnou 
o přihlášeno: 10+1  

- Ruská studia (magisterské studium) (doc. Gazda): 
o přihlášeno: 16 (především na překladatelství) 

- Učitelství RJL (magisterské studium) (doc. Gazda): 
o přihlášeno: 13 

 

Doc. Štěpánek doplnil, že na září pracoviště vypíše dodatečné přijímací zkoušky. 

ÚKOL: Dále vyzval garanty programů, aby do zápisu upřesnili počty přihlášených atd. 

Dr. Šaur doplnil, že na konečný počet studentů, kteří se přihlásí ke studiu na Ústavu slavistiky, 
budou mít vliv i vedlejší obory. 

 
 

2. Doc. Štěpánek informoval o plánovaných změnách v doktorském studiu – např. zruší se rozdíly 
mezi školiteli, bez ohledu na dosaženou hodnost (podmínkou je titul Ph.D.) bude moci mít každý 
školitel 5 doktorandů aj. Oborová rada také určuje složení habilitačních komisí. 

 

Pro rozpočet pracoviště je důležitá skutečnost, že od PS 2023 bude každému doktorandovi, 

který má na stipendium nárok, z ústavních prostředků doplácena částka 3.000,- Kč/měsíc. 

 



V této souvislosti doc. Krejčová doplnila, že v obou specifických výzkumech, které v r. 2023 
pracoviště má, je v rámci kapitoly Stipendia vyčleněna částka, která by měla uvedené doplatky 
pokrýt. Bohužel, jak se ukázalo tyto peníze nebude možno využít a doplatky půjdou z rozpočtu 
ústavu. O podpoře ze strany fakulty ještě není rozhodnuto.  
 
 
 
 
Ústav má v současnosti tyto uchazeče o doktorské studium: 

- Areálově-filologická studia: 1 (doc. Štěpánek) 
- Slovanské jazyky: 3 (doc. Gazda) 
- Slovanské literatury: 2 (prof. Pospíšil) 

 

Doc. Štěpánek k těmto počtům uvedl, že jde sice o velmi malé počty, avšak více doktorandů 

bohužel ústav nemá možnost zaplatit. 

V této souvislosti pracovníci (doc. Gazda, dr. Stehlík, dr. Šaur, dr. Pilch) debatovali  

o možnostech prezenčního a kombinovaného doktorského studia. Shodli se, že na prezenční 

formu studia by měli mít nárok jen ti doktorandi, kteří jsou kvalitní a průběžně a úplně plní své 

studijní povinnosti. Na školitelích je pak, aby práci doktorandů kontrolovali a vyžadovali plnění 

stanovených cílů. Určitým vodítkem je i publikační činnosti studentů. 

Tím je třeba se řídit také při rozhodování o přijímání nových doktorandů. 

 
 

3. Doc. Štěpánek připomněl, že podklady pro hodnocení pracoviště již byly odevzdány za polská, 
ukrajinská a jihoslovanská a balkánská studia; slavistika a ruská studia mají termín na podzim 
2023. 

 
3a. Doc. Štěpánek informoval, že jako hlavní ústavní časopis byl po jednáních vybrán časopis 
Opera Slavica. 

  
Dr. Madecki doplnil závěry druhé schůzky o Opera Slavica, která proběhl 15. 5. 2023: 

- název zůstane zachován, 
- změní se podtitul: Časopis pro výzkum slovanských jazyků, literatur a kultur, 
- budou stanovena tematická zaměření čísel; aktuálně jsou stanovena témata: 

o Neporozumění a konflikt jako interkulturní fenomén,  
o Odkaz Franze Kafky ve slovanských literaturách a kulturách. Ke 100. výročí 

úmrtí spisovatele, 
- redakční rada se bude skládat ze dvou částí – výkonné redakce (skutečné redigování 

časopisu, členy budou pracovníci ÚS) a mezinárodní redakční rady (aktuálně se v této 
souvislosti oslovují kolegové s nabídkou spolupráce). 

 
Doc. Štěpánek dále uvedl, že se jedná o další setrvání časopisu Slavica Litteraria jakožto 
fakultního časopisu, a to s podporou nevládní organizace. Prof. Pospíšil doplnil, že podrobnosti 
budou uvedeny v zápisu ze schůze o budoucnosti časopisů. 

 
 

4. Dr. Stehlík informoval o úspěšném dokončení úprav předmětové strukturu našich programů, 
jejímž cílem bylo sladit nabídku profilujících předmětů napříč ÚS a zefektivnit náš výukový 
potenciál (zajistit co nejvyšší počet studentů v jednotlivých předmětech vyučovaných 
zaměstnanci ÚS). Celoslavisticky koncipovaný předmět JSB100 Srovnávací studium 
slovanských jazyků bude nově vypisován jako povinný v 1. roce studia pro studenty všech 
našich bakalářských programů. Vznikly nové celoslavisticky koncipované předměty zařazené 
do šablon všech našich programů SLAV_OT_01 Základy psaní odborného textu pro slavisty a 
SLAV05 Letní škola slovanských studií v zahraničí, prostřednictvím něhož studenti získají 
kredity za účast na intenzivních jazykových kurzech v zahraničí. Snažili jsme eliminovat případy 
překrývání mezi jednotlivými programy, kdy byly např. ve dvou studijních programech nabízeny 
odlišné předměty obdobného zaměření vyučované různými zaměstnanci. Předměty, které mají 



potenciál zaujmout nejen studenty jednotlivých specializací, byly zařazeny jako povinně 
volitelné do šablon ostatních slavistických programů a některé též do analogické předmětové 
nabídky programů na jiných pracovištích (historie, obecná jazykověda, mediteránní studia či 
hudební věda). U takovýchto předmětů je potřeba věnovat zvýšenou pozornost jejich 
rozvrhování, aby se, pokud možno, nepřekrývaly s povinnými předměty v jednotlivých 
programech.  
 
ÚKOL: Garanti se pověřují, aby pročistili registrační šablony od neplatných předmětů. Změny 
lze provádět i u akreditačních šablon, v žádném případě však nelze zasahovat do šablon 
kontrolních (dr. Šaur). 
 
 

5. Dr. Stehlík informoval o zahájení jednání o výzkumné profilaci ústavu, jejichž cílem je nalézt 
průniky v bádání mezi jednotlivými zaměstnanci ústavu a na jejich základě definovat badatelské 
oblasti či tematické okruhy, v nichž 1) můžeme rozvíjet spolupráci v širších badatelských 
týmech / eventuálních společných projektech; 2) jimiž se můžeme jako ústav výrazněji 
prezentovat navenek. Takovéto průniky napříč ústavem jsou na první pohled patrné zvláště 
v jazykovědně zaměřených disciplínách, jako jsou translatologie, lingvodidaktika či lexikografie. 
První schůzka na toto téma se uskuteční dne 18. 5. 2023 za účasti jazykovědně zaměřených 
garantů našich programů a vedení ústavu. 

 

6. Doc. Štěpánek se věnoval problému depozitářů (na pracovišti ÚS a v suterénu), kde je uloženo 
velké množství publikací aj. Doc. Gazda připomněl, že polonisté svou část suterénního depozitu 
zkatalogizovali, a navrhl, aby se pořídil alespoň soupis zbývajících uložených publikací (např. 
pomocná vědecká síla), nepotřebné se pak vyřadí. 
 
ÚKOL: Doc. Štěpánek pověřuje pracovníky ústavu, aby do příští schůze promysleli, jak nejlépe 
s uloženými materiály postupovat. 
 
Podobná je situace s příručním skladem na pracovišti.  

Doc. Štěpánek a doc. Krejčí navrhují využít stůl na chodbě před pracovištěm pro prezentaci 

publikačních počinů ústavu a případné rozebrání starších publikací. Rozhodně stůl nezatěžovat 

materiály, které jsou „odpadem ze stolů“ (doc. Štěpánek). 

 
 

7. Dr. Stehlík informoval, že je možné přes sekretářku ÚS požádat o nákup knih pro ÚK FF, byť 
dosud nebyl zveřejněn rozpočet. Jakmile budeme znát částku přidělenou našemu ústavu 
k tomuto účelu, dr. Stehlík osloví garanty s výzvou k nákupu nových titulů.  

 
Mgr. Kosi doplnila, že pro nákup slovinských knih jsou k dispozici také prostředky poskytované 
univerzitou v Lublani; v případě zájmu se pracovníci na Mgr. Kosi mohou obrátit. 
 
Doc. Štěpánek informoval o plánovaném daru cca 150 knih od chorvatských vydatelů 
zprostředkovaném Velvyslanectvím Chorvatské republiky v ČR.   

 
 

8. Doc. Krejčová informovala o splnění všech úkolů stanovených v rámci specifického výzkumu 
Překlad a jeho lexikografická podpora… pro jarní semestr 2023, mj. o doktorandské konferenci 
konané 11. 5. 2023 (přístup doktorandů, účastníci, průběh) a bulharistické konferenci, která se 
uskutečnila 12. 5. 2023, a to s velmi dobrou účastí. 

 
Dr. Pilch uvedl, že průběh specifického výzkumu Ideologie ve slovanských literaturách… je 
vzhledem ke značně roztříštěnému profilu zapojených doktorandů odlišný (např. nejsou 
organizovány konference), je více zaměřený na publikační výstupy. 
 



ÚKOL: garanti specifického výzkumu vyzvali školitele, aby průběžně nahlašovali účast 
doktorandů na konferencích a jejich publikační a jinou přínosnou činnost, aby bylo možné je 
odměnit formou stipendia. 

 
ÚKOL: V této souvislosti doc. Štěpánek apeloval na školitele, aby pečlivě hlídali 
zaznamenávání doktorandských publikačních výstupů do IS. Chybějící záznamy negativně 
ovlivňují rozpočet pracoviště. 

 
 

9. Doc. Štěpánek dále uvedl několik podrobností k letošnímu projektu tzv. strategických jazyků. 
 

ÚKOL: Garanti RS, UKS a JBS obdrží od doc. Štěpánka plány projektu. Garanti do konce 
června nahlásí, kdo bude v jednotlivých programech za tento projekt zodpovědný. 
 
Doc. Gazda se dotázal, jak probíhá plánování a následné koordinování aktivit (chybí zpětná 
vazba a informace o finální podobě projektu). Doc. Štěpánek potvrdil tento problém a zjistí více. 
 
Doc. Gazda informoval pracovníky, že v rámci spolupráce s partnerskými katedrami v Praze  
a Olomouci se na podzim uskuteční doktorandská konference, letos v Brně, a to 16. 11. 2023. 
Za Brno se jí zúčastní 5 doktorandů. Je nutné v rozpočtu počítat s občerstvením na společenský 
večer a ubytováním pro mimobrněnské studenty. 

 
 

10. Doc. Štěpánek stručně informoval, že vznikají propagační videa bakalářských programů: rusisté 
a polonisté již videa realizují, video pro jihoslovanská a balkánská studia bude následovat. 

 
 
 

Různé: 

ÚKOL: Doc. Štěpánek vyzval pracovníky, aby pro přílohu zápisu ze schůze zaslali přehled 

plánovaných akcí pro druhou polovinu roku 2023. 

Dr. Pilch seznámil pracovníky s tím, že Filozofická fakulta MU byla zapsána jako znalecký 

ústav, přičemž jako „znalci“ jsou uvedeni i někteří pracovníci Ústavu slavistiky: dr. Berger,  

dr. Buchtová, prof. Dohnal, doc. Gazda, doc. Krejčí, dr. Madecki, dr. Pilch, prof. Pospíšil,  

dr. Špačková, doc. Štěpánek). 

 

 

V Brně dne 16. 5. 2023   zapsala: Mgr. Šárka Toncrová 

   kontroloval, doplnil a schválil:  doc. PhDr. Václav Štěpánek, Ph.D. 

doplnili: pracovníci Ústavu slavistiky FF MU 


